
9 | روزنامه جوان |  شماره 6997   8 ش��نبه 18 فروردین 1403| 26 رمض��ان 1445|

88523060سرویس گفت وگو88523060سرویس گفت وگو

يعني نوعي تربيت رواني و اجتماعي است كه در بطن اين 
كار ياد مي گيرد چطور تعامل كند، چگونه وجود روحيات 

مختلف را بپذيرد، چطور گفت وگو كند. 
بله معناي زندگي همين اس��ت. معناي زندگي يعني اين نوجوان به 
تدريج و در جريان اين تعاملات سالم ضعف هاي شخصيتي و علمي 
خود را برطرف كند. بله ما با تضادهاي دوره نوجواني روبه رو هستيم. 
مي دانيم كه آن تلاطم هاي بلوغ مي تواند تعادل رواني و ذهني او را به 
هم بريزد. اما مي خواهم بگويم ما با يك مراسم و با يك منبر نمي توانيم 
به اين تلاطم ها و آن نيازها پاسخ بگوييم. اما وقتي كه هيئت هاي ما 
تبديل به تشكيلاتي كارآمد شدند آن وقت ظرفيت بزرگي در اختيار 

ما قرار خواهد گرفت. 
يعني هيئت بتواند به يك جريان مستمر و مداوم تبديل 

شود. 
ما هر سال وقتي بنر و پوستر جذب را در كانال مان مي زنيم حدود هزار 
نفر متقاضي پيدا مي كنيم اما ظرفيت لجس��تيكي مان جذب 100 تا 
200 نفر اس��ت. همه مي گويند عالم و آدم دنبال مخاطب مي گردند 
در حالي كه اينجا مخاطب دنبال شما مي گردد. مخاطب دنبال شما 
مي دود اگر شما به آن لوازم و اقتضائات جذب بي اعتنا نباشي. چه كسي 

گفته كه ما بحران مخاطب داريم؟
در واقع بهتري�ن تبليغ همان اتفاقي اس�ت كه در عمل 

مي افتد. 
اصلًا تبليغ براي تربيت است. نبي آمد من و شما را تربيت كند و مهم 
است مجموع ظرفيت ها را كنار هم ببينيم. يعني شما كاري كني كه 
اين نوجوان در 18 سالگي سر كار برود و پول دربياورد. قدرت ازدواج 
پيدا كند. اينها اهميت دارد و در قالب زيسته مؤمنانه قابل طرح است. 

شروع فعاليت هيئت زوارالزهرا از چه سالي بود؟
ما از س��ال 1390 با اين دغدغه ش��روع كرديم كه اگر بخواهيم مدل 
تربيت مطلوبي كه در ذهن مقام معظم  رهبري است پياده كنيم چه 

كار بايد بكنيم. 
از تهران شروع شد؟

بله. 
با شما و برخي از دوستان تان؟

بله من آن مقطع در مدرس��ه اي معلم بودم. با م��ن و چهار پنج نفر از 
دانش آموزانم. 

ش�ما همين الان هم خيلي ج�وان هس�تيد. الان چند 
سال تان است؟

34 سال. 
يعني از 23،24 سالگي كار شروع شد. 

بله و نه پولي داشتيم، نه  مكاني، نه نيرويي. تنها نيروي ما همين چند 
نفر نوجوان دبيرستاني بودند كه تازه كنكور داده بودند. 

ش�ما آن موقع خودتان احتم�الاً تازه از دانش�گاه فارغ 
التحصيل شده بوديد. 

بله من دانشگاه علم و صنعت، مهندسي خط و سازه هاي ريلي خوانده 
بودم. 

و تحصيلات حوزوي را هم دنبال كرديد؟
به مح��ض اينكه تحصيلات دانش��گاهي ام تمام ش��د رفتم س��مت 
تحصيلات حوزوي. اصلًا با همين دغدغه سراغ حوزه رفتم كه اگر ما 
بخواهيم به يك ساختار تربيتي درست برسيم نياز داريم كه متصل به 

آن معارف اصيل باشيم. 
يعني با يك ذهن مهندسي رفتيد سراغ حوزه و هيئت و با 

چند نوجوان شروع كرديد. الان كجا هستيد؟
در دولت قبل مصيبت هاي زيادي كشيديم. حالا من كاري به جناح 
بازي ندارم اما ساختاري كه به ما مربوط مي شد در دولت قبل نه تنها 
كمكي به ما نكرد بلكه كوش��يدند ما را متوقف كنن��د و عمده وقت و 
انرژي ما صرف اين شد كه مجموعه را سرپا نگه داريم چون احساس 
مي كردند كه ما سياسي هستيم، در حالي كه ما يك مجموعه تربيتي 

هستيم كه مُرّ ما آقا و انقلاب است. 
سال 90 كه كار را شروع كرديم هيچ نداشتيم. خانمي آمد طلاهايش 
را به ما داد. آن موقع شد 900 هزار تومان، اين مبلغ را گذاشتيم روي 
600 هزار تومان درآمد پروژه كاري كه انجام داده بوديم. يك دستگاه 
شصت ش��صت و دو باند بهرينگر خريديم، با يك ميكروفون جاسكو. 
تازه 300 - 200 هزار تومان هم بدهكار ش��ديم. آن موقع مي رفتيم 
مدارس. اين هفته يك مدرسه، هفته ديگر مدرسه ديگر. كاملًا خانه 

به دوش بوديم. 
آن موقع منبر مي رفتيد؟

نه! ملب��س نبودم و منب��ر نمي رفتم ول��ي از منبري و م��داح دعوت 
مي كرديم منتها اجرا و مديريت كار با مجموعه ما بود. ما با همين چند 
نفر كه نه بلد بودند دكور بزنند و نه طراحي كنند كار را شروع كرديم اما 
امروز به لطف خدا چهار شعبه برادران و خواهران در تهران و قم داريم 
و درصدد راه اندازي شعب ديگر هستيم. هزار دانش آموز فعال داريم، 
4 – 3 هزار مخاطب داريم و تقريباً مي شود گفت در همين جشنواره 
»هواي نو« كه امسال برگزار شد در بخش هيئت و نوجوان، هيئت و 

جهاد، هيئت و ورزش، هيئت و تشكيلات، مديريت فرهنگي هيئت 
به عنوان مجموعه برتر ش��ناخته شد. در اين مدت شايد10 

يا12  اس��تان آمدند الگوبرداري كردند و ما با هم متصل 
هستيم. امروز گروه هاي طلبگي از خارج كشور كه دنبال 

چنين ساختارهايي هستند از عراق، سودان و جاهاي 
ديگر مي آيند كه از اين روي��ه الگوبرداري كنند و 
خب اين يك امر طبيعي است. بين ما بچه هايي 
كه در اين فضاها هس��تيم اين مرسوم است كه 

براي ارتقاي كار از همديگر الگوبرداري كنيم. 
شعبه قم را كي راه انداختيد؟

از سال 98، آنجا هم عين همينجا به خاطر 
زحماتي كه بچه هاي تهران كشيده بودند و 
اعتمادي كه ايجاد ش��ده بود خيلي سريع 

امور پيش رفت. 
اينج�ا ب�ا كمك ه�اي مردمي 

مي چرخد؟
ما به هيچ نه��اد، آدم و هيچ خير خاص 
وصل نيس��تيم. افتخار هم مي كنيم كه 
رويه مان اين طور اس��ت چ��ون در اين 

صورت مجموعه پابرجا مي ماند. 
يعن�ي زي�ر بلي�ت كس�ي 

نمي رويد. 
فرهن��گ اداري مال��ي مجموع��ه ما 
فرهنگ اربعين است. شما در اربعين 
چه مي بينيد؟ هر كسي با دارايي هاي 
خود وس��ط مي آيد، ولو اينكه اين 
دارايي در حد يك جعبه دس��تمال 
كاغ��ذي باش��د. فرهن��گ اربعين 
يك نگاه اقتصادي دارد كه خيلي 
مي تواند به مجموعه هاي فرهنگي 
كمك كند. در اين مدت ما هرچه 
خريديم با بچه ه��ا خريديم. مثلًا 

مي رفتيم يك وام مي گرفتيم، اقساط اين وام 2ميليون تومان مي شد. 
2ميليون را بي��ن 50 نفر تقس��يم مي كرديم، يكي 50 ه��زار تومان 
مي داد، يكي 10هزار تومان، يكي 20هزار تومان و مي رفتيم تجهيزات 
مي خريديم. اين رويه اين ط��وري جلو رفته اس��ت. الان يك مقدار 
شناخته تر شده ايم و ممكن است پروژه هايي را به صورت مشترك با 

برخي نهادها انجام دهيم اما هيچ وابستگي به نهاد خاصي نداريم. 
منظورتان از پروژه چيست؟

فرض كنيد ماه محرم رويدادي اجتماعي را در قالب 3هزار نفر در نازي 
آباد برگزار مي كنيم. ممكن است شهرداري بگويد من هزينه اسپيس ها 
را مي دهم يا سيستم صوتي را. منظورم اين است. اين اتفاق هم به لحاظ 
ساختاري رقم خورده است. هيئت ما مداح محور نيست به خاطر يك 
چهره شاخص بالا نيامده بلكه به خاطر ساختار منسجم بوده، اين يعني 
هر كسي در هر گوشه از كشور مي تواند اين اتفاق را رقم بزند و نيازمند 

اين نيست كه حتماً مداح يا سخنران معروفي داشته باشد. 
اگر هيئت ه��اي م��ا بتوانند اين س��اختار منس��جم را پي��اده كنند 
ظرفيت هاي مردمي به سمت شان س��رازير مي شود. از ظرفيت مالي 
تا نيروي انساني. خيلي از اولياي نوجوان ها هستند كه توانمندي هاي 
مختلف دارند و در برنامه هاي ما بخش��ي از اجراي برنامه را در پشت 

صحنه، پشتيباني و نظاير آن به عهده مي گيرند. 
ش�كل اداره اي�ن مجموع�ه براي�م جالب اس�ت. چون 
ش�ما اصرار داريد اين مجموعه، فرد مح�ور يا متكي به 
اسپانسر خاص نباش�د. چطور تصميم گيري مي كنيد؟ 
آيا از نوجوان ها كمك گرفته مي ش�ود؟ اتاق هاي فكر يا 

كميسيون هايي است؟
ما در جمهوري اس��لامي به مردم چه نقش��ي مي دهيم. قرار نبوده كه 
پيامبري بيايد و بجنگد و بقيه هم استفاده كنند. قرار بر اين است كه تمام 
اين اتفاقات كه متضمن سعادت من است به وسيله من رقم بخورد. ليقوم 
الناس بالقس��ط. حالا همان تفكر را به هيئت بياوريد. يعني قرار نبوده 
كه عده اي كار كنند و عده اي اس��تفاده ببرند. قرار است همه ما در اين 
مدل تصميم سازي و اقدام شريك باشيم. ما در هيئت، چند شورا داريم. 
بالاترين شوراي تصميم ساز ما شوراي خُدام امور شعبه است كه متشكل 
از معاونت هاي مختلف است و اعضا در اين شورا جمع مي شوند و برنامه 
ريزي هاي سالانه خود را براي معاونت هاي مختلف انجام مي دهند. آن 
وقت مثلاً معاونت فرهنگي ما با شوراي فرهنگي كه متشكل از دانش آموز 
و دانشجو است مي نشينند برنامه يك س��اله را مي بندند، چكش كاري 
مي كنند و نماينده شان را به ش��ورا مي آورند. تصميم سازي مي كنند و 
تأييد مي ش��ود، بعد دوباره به اجرا مي آورند. يعني به نوعي نوجوان ما 

خودشان برنامه ريزي مي كنند و آماده اجرا مي شوند. 
يعني پروس�ه اي كه درون آن صيقل خ�وردن و چكش 

خواري اتفاق مي افتد و نوجوان ياد مي گيرد. 
بله ياد مي گيرد تصميم سازي كند و لوازم تصميم خود را ببيند و در 
اجراي كاري كه انجام مي دهد سهيم باشد، حتي در مشاركت مالي. 
بنابراين ايده ها و نظرات در ش��وراهاي بالاتر چك��ش مي خورد و در 
نهايت در يك جا به تصميم سازي مي رسد و برنامه يك ساله از دل اين 

فعاليت ها بيرون بيايد. 
ه�ر دانش آموز در مجموعه ش�ما چند س�اعت آموزش 

دريافت مي كند
هر دانش آموز به طور ميانگين 14- 13 زنگ برنامه دارد كه اگر ضرب 
در تعداد ش��ود در هر هفته حدود 400 زن��گ كلاس داريم. يعني به 
اندازه يك مدرسه چهار پايه اي كه هر پايه اش سه كلاس داشته باشد و 
دانش آموز هر روز كلاس بيايد و روزانه پنج شش كلاس را تجربه كند 
ما پنج شنبه، جمعه و گاهي وسط هفته براي دوره هاي مختلف كلاس 
برگزار مي كنيم. در سال نزديك 24 رويداد و سه چهار اردوي شبانه 
روزي مثل اردوهاي جنوب را داريم. ما همين امسال 18 اتوبوس 
اردوي جنوب رفتيم، بالاي هزار نفر را به اردوي مشهد برديم. 
خب اينها هزينه هاي خيلي بالايي دارد. چطور تأمين 

مي كنيد؟
دوندگي زيادي داريم ك��ه از جاهاي مختلف باني تأمين 
كنيم كه به بچه ها فش��ار نيايد. دوم اينك��ه منِ مربي، 
پول اردوي خ��ودم را مي دهم. نمي گوي��م من مربي 
بچه ها هس��تم، پول من را بي��ن بچه ها تقس كنيد. 
غذا، آش��پزي و اجرا را خودمان انجام مي دهيم كه 
هزينه ها پايين بيايد. يعني اگر اردويي با قيمت هاي 
معمول،3ميليون تومان در مي آيد ما به 1ميليون 
و500 و حتي 1 ميليون و200 مي رسانيم. البته 
خيريه اي هم داريم كه تمركزش بر بچه هايي 
اس��ت كه توان پرداخت ندارند. هدف ما اين 
است كه كس��ي به خاطر محروميت مالي از 
جريان تربيتي باز نماند و اين خيريه هم با 

حضور شبكه اي از اوليا اداره مي شود. 
الان اي�ن ش�بكه اي ك�ه ش�كل 
داده ايد يعني ش�بكه اي از مربيان، 
دانش آم�وزان، نوجوان ها، اولياي 
آنه�ا و اف�راد مختلف�ي ك�ه ب�ا 
تخصص هاي مختلف به شما متصل 

هستند چند نفر مي شوند؟
ظرفيت كادر مس��تقيم مجموعه ما 
حدوداً 120 نفرند. لايه دوم، معلمان 
ما ح��دود200 نفر هس��تند. لايه 
س��وم كه عمومي تر اس��ت اولياي 
نوجوان ها و افراد مختلفي هستند 
كه كنار ما جمع آمده ان��د. به نظر 
مي رسد اگر تشكيلاتي مشمول لطف 

خداوند باشد و اعتماد مردمي را پاي كار بياورد مردم بالاترين سرمايه 
مالي و تخصصي را ش��كل مي دهند. ما هزار دانش آموز داريم بالاخره 
از اين تعداد پدرهايي لول��ه كش اند، پدرهاي��ي برقكارند، پدرهايي 
تخصص هاي ديگر دارند. خب اينها ظرفيت بزرگي هستند. ما در ماه 
تقريباً 10هزار نفر س��اعت كار انجام مي دهيم تا اين سامانه بچرخد. 
وقتي يك مربي بالاي سر نوجوان هاي ما قرار مي گيرد در ماه 80 تا 90 

ساعت وقت مي گذارد. 
دريافتي هم دارند؟

- مي خندد � تازه ما از اين مربي ها انتظارات مالي داريم. 
خب اين مربي ها در چه عصري زندگي مي كنند؟ همه ما 

دنبال معيشت خودمان هستيم. 
مربي هاي ما هم دنبال معيشت خودش��ان مي روند. ما آدمي كه سر 
كار نرود و پول نداشته باشد نداريم. مربي ما پنج شنبه، جمعه، اوقات 

تعطيلات و وقت هاي آزاد به مجموعه متصل مي شوند. 
حتماً خير و بركتي در كار ديده اند كه استقبال مي كنند. 
صددرصد. البته معني اش اين نيس��ت كه تضاد نداريم. معنايش اين 
نيست كه آدم ها به مش��كل برنمي خورند. اصلًا اگر تضاد نباشد هنر 
نيست. هزينه دادن جزو لاينفك جريان ساختن است. اگر كسي اهل 

هزينه دادن نباشد نمي تواند انتظار داشته باشد اتفاقي رقم بخورد. 
مي گويند بعضي ها عش�ق كاري را دارن�د و به اصطلاح 
ديوانه كاري هستند. آيا واقعاً براي شما اين طور است يا 
نه آثاري مي بينيد كه شما را عليرغم همه نابساماني ها و 

چالش ها دلگرم نگه مي دارد. 
من چند سال ديگر قرار است از اين دنيا بروم. من مي گويم سال1450 
بعيد است كه من باش��م و اين 1450خيلي به ما نزديك است و تنها 
شانس زندگي شما كه بتواني به واسطه آن، ابديت خودت را بسازي از 
دستت مي رود. ابديت ساختن من به اين است كه عاقبت از دل همه 
اين شلوغي ها و رفت و آمدها، نسبت خودم را با خدا پيدا كرده باشم. 
اگر من بندگي خودم را در اين مسير ببينم نه خسته مي شوم و نه اذيت 
مي شوم. من در مسير ابديت هستم پس مي روم. اين معنايش نديدن 
خانواده نيست، بلكه همراهي با خانواده است. چند آيه و روايت درباره 
صحراي قيامت را ببينيد. يكي همان است كه در مناجات اميرالمؤمنين 
مي خوانيد، ديگري آن آيات است: يوم يفر المرء من اخيه و امه و ابيه 
و صاحبته و بنيه. پدر از فرزند و ب��رادر از برادر و فرزند از مادر و پدرش 
فرار مي كند اما در آيه اي ديگر مي گويد: يوم ندعو كل اناس بامامهم، 
يعني آنجا آدم ها دور امام خود جمع اند. پس اين طور نيست كه همه 
فرار كنند. حالا اگر خانواده كه مهم ترين عنصر اجتماعي اسلام است بر 
مبناي ولي خدا نباشد الي الابد از همديگر فرار مي كنند. تو مي خواهي 
زن و بچه ات را تا ابد داشته باش��ي؟ با زن و بچه ات هم بر مبناي درد 
امام سلوك كن و آنها را هم به اين فضا بكش، وقتي ما در اين مدار قرار 
گرفتيم آن وقت خانمي كه در خانه آشپزي مي كند نمي گويد  اي بابا! 
. آن  ءُ يوَْمَئِذٍ بعَْضُهُمْ لبَِعْضٍ عَدُوٌّ خس��ته ش��دم. قرآن مي گويد: الْأَخِلَاّ
دوس��تان جان كه براي همديگر در دنيا مي مردند در قيامت دشمن 
همديگرند. در ادامه مي گويد الّا المتقين، مگر كساني كه رفاقت آنها 
با هم بر مبناي تقوا بوده باشد. يعني شما نگاه كنيد در دنيا قرار نبوده 
گوشه اي عبادت داشته باشي، قرار بوده زندگي توحيدي داشته باشي. 
در واقع مي گويي�د ما بايد كاري كنيم كه در يك بس�تر 

حقيقي هر كسي مأموريت زندگي خودش را پيدا كند. 
بله به شرط جهاد و استمرار هر كسي مي تواند اين مأموريت را پيدا كند 
و حتماً در اين بستر رزق او هم مي رسد. شما به آدم هايي كه رفتند و 
جنگيدند نگاه كنيد. يك ميليون نفر از30 ميليون نفر جمعيت ايران 
رفتند. آن يك ميليون با چه منطقي رفتند؟ مگر زن و بچه نداشتند؟ 
مگر موقعيت ش��غلي نداشتند؟ مگر س��واد و تخصص نداشتند؟ اين 
آدم ها براي رفتن خود منطق داش��تند و اين منط��ق همان زندگي 
توحيدي است. پس به ميزاني كه بفهميم آدم ها مي توانند جاي خود را 
در قسمت هاي مختلف نظام پيدا كنند. مي شود شهيد چمران كه جزو 
نخبه هاي بزرگ علمي است و در امريكا تحصيل كرده و در يك شركت 
معتبر مشغول كار است راحت دل بكند و لبنان برود و يتيم خانه اي را 
بگرداند و در ايران بشود وزير دفاع و وزارت را هم رها كند و برود جنگ 
نامنظم و شهيد شود. خب اين چه منطقي است كه خودش را گرفتار 
عنوان ها نمي كند و همه اين ها را مس��ير مي بيند؟ چه منطقي است 
كه جلوي شهيد شهرياري، چك س��فيد امضا مي گذارند و مي گويند 
هرچقدر مي خواهي دستمزد بنويس. او مي گويد من وظيفه خودم را 
انجام دادم و اصلًا حقوق مي گرفتم كه كارم را انجام دهم، در حالي كه 
منطق رايج ما اين است كه اول تعيين تكليف كن، اول بگو دستمزد 
من چقدر است، در حالي كه منطق توحيدي اين است كه تو مسيرت 

را پيدا كن، روزي ات هم مي رسد. 
مي خواهم بگويم در اين دنياي ش��لوغ اتفاقاً آدم ها دنبال يك جمع 
بي هياهو مي گردند كه همديگر را واقعاً دوس��ت داش��ته باش��ند نه 
اينكه من شما را براي منافع خودم بخواهم. اين بالاترين علت اتصال 
آدم هاست. همه آدم ها تش��نه محبت واقعي اند و اين گمشده را بين 

مؤمنين پيدا كنيد. 
بازخوردي كه از نوجوان ها مي گيرد چطور است؟ چقدر 

قلب تان را اميدوار و گرم مي كند؟ 
ما ي��ك كانال ارتباطي ب��ا بچه ها داريم ك��ه در اين كان��ال براي من 
پيام هاي ناشناس مي فرس��تند. اين عبارت تقريباً جزء شاه بيت هاي 
سخنان نوجوان هاست كه حاج آقا! زندگي من به قبل از زوار و بعد از 
زوار – هيئت � تقسيم مي شود. در زوار هم مي گويند زندگي من به قبل 

از اردوي جنوب و بعد از اردوي جنوب تقسيم مي شود. 
چطور شهدا را در همين اردوها معرفي مي كنيد؟

مي گوييم اي��ن چهره ها هم مثل ش��ما تضادهايي داش��تند اما روي 
خودش��ان كار كردند. يك ش��هيد تو را دعوت نمي كند كه راجع به 
خودش با تو حرف بزند. اين شهيد در دنيا كه بود خودش را فداي امام 
كرد. شهيد تو را دعوت مي كند كه تو تضادهايت را پيدا كني، چون تو 
هم مثل او يك انسان هستي و زندگي، خانواده و دغدغه هايت را داري. 
حال نگاه كن چطور مي تواني اين مسير را پيدا كني نوجوان هاي ما در 
اين يادمان ها مي آيند و مي گويند من اين جا تضادهاي اصلي زندگي ام 
را پيدا كردم و فهميدم كه گره كارم اينجا بود. تعبيرش��ان اغلب اين 
است: مي شود دعا كنيد كه ما هم بزرگ ش��ويم و ما هم بتوانيم درد 
امام مان را تحمل كنيم و به درد بخوريم. حيرت آور است كه اين جمله 

را از يك نوجوان مي شنويد. 
منظورشان از بزرگ شدن چيست؟

مي گويند فرد آن قدر بزرگ شده كه مي شود روي او حساب باز كرد. 
خدا در اين آخرالزمان بر گُرده هر كسي مأموريتي گذاشته است. 

در واقع شما منظورتان اين است كه اين نوجوان مأموريت 
خودش را پيدا كند. 

بله، نوجوان ما به يك آرامش و شادي خاصي مي رسد وقتي كه متوجه 
مأموريت زندگي خودش مي شود. برخي از اين نوجوان ها هم اتفاقاً از 
خانواده هاي متمول مي آيند اما يافتن آن مأموريت، بهجت دروني اي به 

او مي دهد كه آن تمكن مالي يا برخورداري هاي رايج به او نمي دهد. 
خانواده ها و نوجوان هايي كه جذب مي كنيد به محدوده 

نازي آباد تعلق دارند يا نه از مناطق ديگر هم مي آيند؟
اوايل بسياري از نوجوان هاي ما از منطقه16 بودند الان ديگر از سراسر 
تهران دانش آموز داريم. به چشم خود شاهدم كه فرد از ميني سيتي 

تا اينجا دو س��اعت در ترافيك بوده، م��ن به او مي گوي��م اين كار را 
نكنيد. خدا را ش��اهد مي گيرند گاهي دو س��اعت و نيم تا سه ساعت 
در ترافيك مانده اند. ما ظرفيت فرد و نرم افزاري داريم اما مش��كل ما 
لجستيكي است، ساختماني كه بتوانيم اين اتفاق را رقم بزنيم و دنبال 
اين مي گرديم كه اين مدل را توس��عه بدهيم. الان تقريباً از 100 نفر 
دانش آموزي كه در سال جذب مي كنيم 20 دانش آموز به اين منطقه 

تعلق دارد، 80 نفر ديگر به مناطق ديگر تعلق دارند. 
آيا اين ظرفي�ت را داريد كه در مناط�ق مختلف تهران 

دفاتري داشته باشيد؟
تنها مشكل ما مكاني است كه بتوانيم آنجا را تبديل به پاتوق و محل 

برگزاري كلاس كنيم. 
الان همه كلاس ها متمركز در همين جاست؟

بله، در همين طبقات حسينيه خودمان. 
و البته قم. 

بله، كلاس هاي قم هم برقرار اس��ت. البته در قم ساختماني نداريم و 
ماهانه30 ميليون تومان اجاره مي دهيم كه بتوانيم كلاس ها را سرپا 
نگه داريم. حالا البته اين رقم در قياس با تورم تهران خيلي خوب است 
چون اگر بخواهيم آن ساختمان را در تهران اجاره كنيم مبلغ بسيار 
هنگفتي خواهد شد و براي ما كه كار اقتصادي نمي كنيم شدني نيست. 
در حال حاضر ظرفيت نرم افزاري و نيروي انساني مهياست تنها مسئله 

ما براي توسعه، مكان است كه در حال رايزني هستيم. 
از چش�م اندازي بگوييد كه براي كار خودت�ان داريد و 
آس�يب هايي كه در ادامه ممكن اس�ت اين حركت را از 
هدف متعالي و خلوص خود تهي كند. به هر حال كس�ي 
كه ليدر و پيشتاز است اين دغدغه را دارد كه نكند اين 

حركت از آن صراط راستين عدول كند. 
چشم انداز ما از اول سرمايه گذاري بر همان ظرفيتي بوده كه در فضاي 
هيئت داشتيم و در10سال آينده به سمت تحقق آن فضا مي رويم. آن 
هدف چه بوده؟ از آغاز ما به دنبال اين بوديم كه قدرت نرم اجتماعي 
ايجاد كنيم و براي اين منظور به محفلي شكل داديم كه به واسطه آن 
تربيت نيرو كنيم. خب اكنون اين نيرو به مرحله خروجي رسيده است 
و ما اين نيرو را رها نمي كنيم و تازه مي خواهيم به واسطه نيرويي كه 
تربيت يافته اقدام اجتماعي كنيم. ما هشت سال روي اين نيروها كار 
كرده ايم و زمان ثمردهي است. گام دوم، مؤسسات اقماري است كه به 
تدريج حول اين هيئت شكل مي گيرد. مثلًا نيروهايي كه به سمت هنر 
گرايش داشته اند مؤسس��ات هنري را راه مي اندازند. بچه هايي كه در 
حوزه علم جلو رفته اند به مؤسسات علمي شكل مي دهند. بچه هايي 

كه فرهنگي هستند مؤسسات فرهنگي را پيش مي برند. 
و نوجوان هايي كه اكنون به س�ن جواني رس�يده اند آن 

اتصال را دارند؟
بله از دو جهت. هم اينكه برمي گردند و خودشان تربيت نيرو مي كنند و 
هم اينكه ساختارهايي براي انقلاب اسلامي راه مي اندازند. مثلًا كسي 

مدرسه اي راه مي اندازد با الگوي اسلامي. 
چند مؤسسه تا حالا به نتيجه رسيده است؟

تا به امروز تقريباً 10مؤسسه شكل گرفته است، برخي از اين مؤسسات 
به اجراي نسبي خيلي خوبي رسيده اند. در واقع هدف ما اين است كه 
سه گانه درس، شغل و كار تخصصي براي انقلاب اسلامي به يك بافت 
و ساختار يگانه برسد. شكل دادن به اين حلقه هاي مياني كه آقا هم در 
گام دوم خيلي بر آن اصرار دارند در پنج عرصه اي كه آنها را فرهنگي، 
اقتصادي، ورزشي، علمي و هنري مي خوانند مهم است و مؤسسات ما 

اين پنج عرصه را بايد پوشش دهند. 
ما سال هاي اول عملًا درگير س��اختارها و تربيت نيرو بوديم. الان در 
نظر بگيريد سالانه از هر ش��عبه ما 15 دانشجو بيرون بيايد اين يعني 
هر سال60 نيرو تربيت مي شود كه مي توانيد با آنها اقدام كنيد و اين 
هر س��ال مثل مدل گلوله برفي خودش را بزرگ مي كند. چشم انداز 
بعدي ما شكل دادن به آن حلقه هاي مياني گام دوم است كه در ابتداي 
مسيرش قرار داريم و طبيعتاً گسترش مجموعه هاي تربيتي كه حول 

محور هيئت شكل مي گيرد. 
چنين مجموعه اي اگر در دام برخي از آسيب هايي كه اشاره مي كنم 
نيفتد دچار مرگ نخواهد ش��د. اولين آس��يب، فراموشي چرايي اين 
دست از اتفاقات است. اين حركت نبايد مصداق لهو و لعب دنيا شود. 
به اينجا برس��يم كه هر كس��ي يك طور بازي مي كند بازي ما هم راه 
انداختن تشكيلات و كار فرهنگي است و يادمان برود كه قرار بود من 
اينجا بنده خدا شوم، آدم ها بنده خدا شوند. اصلًا اگر بنده خدا شديم 
رسالت بر گردن ما مي آيد و به ميزان عيار بندگي مي توانيم هدايت را 
انجام دهيم وگرنه مي شود آفتابه لگن هفت دست و شام و ناهار هيچ. 
شما مي بينيد گاهي اوقات پول هاي كلاني در جاهاي مختلف خرج 
مي شود ولي خروجي ندارد. علت اين است كه اين مسير فراموش شده 
است. به نظرم مهم ترين آسيبي كه آدم ها بعد از مدتي آدم درگيرش 

مي شوند همين جاست كه يادشان مي رود اصلًا قرار بود كجا بروند. 
نكته دوم، استقامت است. قيام، كار سختي نيست استمرار قيام است 
كه كار سختي است. قوم حضرت موس��ي)ع( قوم برتري بود اما چرا 
تبديل به قوم لعين شد؟ قومي بود كه در برابر فرعون ايستاد اما تعبير 
حضرت آقا اين است كه استقامت اين قوم شكست يعني نتوانستند 
به حركت خود اس��تمرار بدهند بنابراين پيامبر خ��ود را رها كردند. 
استقامت نگهداش��ت حال جهادي نيروهاست كه خيلي كار سختي 

است و البته جزء واجبات اين دسته از كارهاست. 
آسيب بعدي، بي اعتنايي به بروزرساني است. از ساختارهاي لجستيكي 
تا س��اختارهاي نرم افزاري نبايد دچار ركود ش��ود. ما هر س��ال نرم 
افزارهاي تربيت��ي و برنامه كلاس ها و اردوه��ا را پيش روي خود قرار 
مي دهي��م و كارآي��ي و ناكارآيي آنها را بررس��ي مي كني��م. اگر اين 
بروزرساني ها از مجموعه ها گرفته شود دچار ركود خواهيم شد. اگر ما 
اين بزنگاه ها را دريابيم مسائل و چالش هاي ديگر از جمله مسائل مالي 
قابل حل است و مهم اس��ت كه تمركز ما به جاي بيرون به مجموعه 

خودمان باشد كه افراد را اهل معنا بار بياوريم. 
چطور اين تازگي را حفظ كنيم؟

اين نشاط روحي در ارتباط با حضرت حق به وجود مي آيد. يعني من 
پيش از آن كه توجه كنم كه چطور بقيه را هدايت كنم توجه كنم كه 
اول حال دروني خودم را بس��ازم لذا افراد دائماً باي��د برگردند و نظام 
انديشه اي خود را اصلاح كنند تا به باورهاي قلبي و ايمان آنها بدل شود 
و به نقطه عطف هايي بپردازند كه فرد را از غرق شدن نجات مي دهد 
مثل اهل سحر و اهل مناجات بودن. اين بايد در مجموعه هاي ما خيلي 
پررنگ باش��د وگرنه افراد به تدريج روحيه خود را از دست مي دهند. 
آيه اي مي فرمايد: إنَِّ الذَِّينَ آمَنُوا وَ هَاجَرُوا وَ جَاهَدُوا بأِمَْوَالهِِمْ وَ أنَفُْسِهِمْ 
فيِ سَ��بِيلِ الَلّهِ وَالذَِّينَ آوَوْا وَ نصََرُوا أوُلئَكَ بعَْضُهُ��مْ أوَْليَِاءُ بعَْضٍ. اين 
يعني توجه به ارتباط سه گانه ايمان، هجرت و جهاد، يعني چه؟ يعني 
گذشتن از خود براي رسيدن به آن مقام بالاتر در بستر مبارزه نشاط 
مي آورد. قرآن مي گويد فاذا فرغت فانصب. بعضي مي گويند كار پشت 
سر كار مگر مي شود؟ مگر خس��ته نمي كند؟ در حالي كه اگر قلب ما 
آكنده از ايمان باشد محمل همان فرغت فانصب مي شود. شهيد باقري 
مي گويد نيرو از كار خسته نمي شود اگر خسته مي شود بايد ببيني چه 

بلايي سر آن نيت قلبي آمده است. 
ممنون از وقتي كه در اختيار ما قرار داديد. 

متقابلًا تشكر مي كنم. 

 حسن فرامرزي
زوارالزهرا )س( نمونه اي از هيئت هايي است كه نشان داده اند 
وقتي تش�كل هاي ما كاركردهاي معن�وي و اجتماعي را كنار 
هم ببينند و به اهميت هر دو واقف باش�ند مي توانند در عصر 
آشفته امروز مثل خيمه اي امن و چتري بزرگ بر سر نسل جوان 
امروزي باز شوند و ملجأ تربيتي و كانون اجتماعي باشند. با آن 
كه زمان زيادي از تأسيس اين هيئت نمي گذرد اما زوارالزهرا 
)س( توانسته است در بازه زماني 10 ساله، نوجوان هاي زيادي را 
در چهار شعبه خود � تهران و قم � تربيت كند. گفت وگوي ما با 
حجت الاسلام رضا كريمي، مؤسس و مسئول هيئت زوارالزهرا 
به ظرفيت هاي كم تر به چشم آمده هيئت هاي مذهبي در عصر 

فعلي اختصاص دارد. 
  

تصوير ذهني ما از هيئت كه متوقف در اجراي مراسمات 
مذهبي اس�ت � كه البته در جاي خود ارزشمند است � 
با آن تقرير كه ش�ما در هيئت زوار الزهرا )س( از هيئت 
ارائه كرده ايد متفاوت است. اين هيئت توانسته در عصر 
غوغاي شبكه هاي اجتماعي نوجوان هاي دهه نودي را به 
هيئت بكشاند و آنها را در يك بستر تربيتي � آموزشي 

قرار دهد. چطور به چنين نقطه اي رسيديد؟
ما احتياج داريم در عصر انقلاب اس��لامي، ظرفيت شناسي مجددي 
از تشكيلات هيئت داش��ته باش��يم. اگر ادبيات روايي را دنبال كنيم 
كليدواژه احياي امر اهل بيت عليهم السلام، ما را به سه گانه تشكيلات 
مؤمنين، هيئت و زمينه سازي ظهور مي رس��اند كه مهم ترين هدف 

شيعه در عصر غيبت است. 
در واقع از ابتدا تش��كيلات هيئت مبني بر ايجاد جمع منس��جمي از 
مؤمنين براي بسترسازي حكومت معصوم شكل گرفته بود كه اين امر 

در فرمايشات امام راحل )ره( نيز به وضوح ديده مي شود 
وظيفه هيئت اقامه امر اهل بيت بوده و هست بنابراين نبايد هيئت را 
محدود به يك مراسم و اقامه ذكر كرد كه البته اين امر بسيار مقدسي 
است و خود اقامه ذكر بستر احياي امر اهل بيت هم به شمار مي رود اما 
جهاد در راستاي اقامه امر اهل بيت وظيفه ذاتي هيئت است، نه اينكه 

آن را امري انضمامي به هيئت بدانيم. 
در واقع هيئت، تشكيلات منسجم مؤمنيني است كه بر مدار محبت 

امام، ولي خدا و به غايت نصرت ولي خدا شكل گرفته است. 
يكي از مهم تري��ن ظرفيت هاي نهفته هيئت، تربيت اس��ت. ظرفيت 
ارتباط با معصوم كه ش��اه كليد آن در مكتب حضرت اباعبدالل )ع( به 
مثابه گنجينه تمام نشدني تربيت است و هيئت مي تواند مجراي اتصال 
ما به اين ظرفيت تربيتي باشد. آيا مي شود اين مجرا را وسيع تر ديد؟ بله 
اين قابليت وجود دارد كه ما به يك مدل تربيتي برسيم. خب اگر من 
اين خوانش را داشته باشم تمام تمركز من بر مخاطب جوان محدود به 
چند ساعت مراسم نخواهد بود، در اين صورت هيئت را تبديل به يك 

زندگي مؤمنانه و زيسته جمعي مي كنيم. 
تمام تلاش مقام معظم رهبري اينجاس��ت كه آقاي سخنران، آقاي 
مداح تمام تلاش شما بايد اين باش��د كه در اين نظام جهاني بتواني 
جهاد تبيين كني كه اين نوجوان و جوان چه كند و جايگاه خود را در 

اين نبرد نهايي و تمدني بين حق و باطل پيدا كند
لازمه اين كار چيست؟

مهم ترين ض��رورت، پيدا كردن جايگاه تش��كلات هيئت در بس��تر 
تمدن سازي است كه جمهوري اسلامي دنبال آن مي گردد. اگر ما به 
اين بازتعريف تمدني رسيديم تازه مي توانيم برخي از مسائل موجود 

را در آن مطرح كنيم. 
اين كاملًا بديهي اس��ت كه امروزه هيئت مي تواند در بس��تر انقلاب 
اسلامي ظرفيت تشكلاتي خود را پيدا كند. تا زماني كه ما اين ظرفيت 
را بازتعريف نكنيم آن گنجينه در دس��ترس شما قرار نخواهد گرفت 
يا استفاده ش��اياني نخواهيد كرد. ببينيد وقتي شما سطح نگاهت را 
در هر نقطه اي تعريف كردي نظام مسائل ش��ما زير آن نقطه تعريف 
مي شود. لذا وقتي سطح نگاه ش��ما اين بود كه من كجاي ايجاد اين 
تمدن هستم و توانستي به عنوان تش��كيلات به مسائل موجود نگاه 
كني در آن صورت است كه تا منبرت بازتعريف مي شود تا سبك روضه 
ات بازتعريف مي شود و حتي ظرفيت هاي تشكيلاتي نهفته در هيئت 

نيز بروز و ظهور پيدا مي كند 
من يك مثال بزنم. فرض كنيد ما مي خواهيم كسي را به آستانه توبه 

هدايت كنيم. يك وقت مي گوييم شما گناه كرده اي مي روي جهنم و 
اذيت مي شوي. يك موقع او را به غايت بهشت ترغيب مي كنيم. يك 
وقت نه! مي گوييم ما اصلًا با اينها كاري نداريم. حواس��ت هست گناه 
مي كني؟ و وقتي اصرار بر گناه داري تمام برنامه هايي كه قرار بود به 
واسطه تو در اين نبرد بين حق و باطل انجام شود به هم مي ريزد؟ اصلًا 
جهنم را بگذار كنار، حواست هست چه ضربه جانكاهي به خودت و اين 
مبارزه مي زني؟ طرف اينجا وقتي مي خواهد توبه كند فقط به اين فكر 
نمي كند كه بخشيده شود، دارد نس��بت خودش را با ولي اي مي بيند 
كه من علت نيامدن او هستم، بنابراين فرد مي انديشد كه بلند نشدن 
من، توبه نكردن من، قيام لل نداشتن من هم سهمي در تأخير ظهور و 
محقق نشدن آن حكومت نهايي توحيدي دارد. در اين نگاه شخص در 
يك نگاه جبهه اي و تمدني، خودش و اعمال خودش را مي بيند و اين 

هويتي است كه در بستر مبارزه مي توان به شخص داد. 
يعني شما مي گوييد هيئت مي تواند محبت به خويشتن 
و نگريستن به ارتباط با حق از منظر محبت را در جامعه 

ما فعال كند؟ 
بله قطعاً همين است. زاويه تربيتي كه در تشكيلات هيئت وجود دارد 
مي تواند تمام تعاملات زندگي ش��خص را تغيير دهد و تمام زندگي 
خود را مبتني بر تحقق حاكميت اراده ولي خدا ببيند نه اينكه هيئت 
را صرفاً يك محفل معنوي شخصي براي پاك شدن گناهان شخصي 
خود قلمداد كند. اين يك زاويه ديد ديگر است. مي خواهم بگويم در 
اين صورت، نوع مكالمه مداح با مخاطب هم عوض مي شود. يعني مداح 
مي داند كه اين مخاطب بايد آماده قيام شود. نه اينكه من فقط آمدم تا 
صرفاً اشكي ريخته شود. اين داغي كه فرد براي اباعبدالل مي كشد بايد 
او را آماده قيام امام زمان كند. اين بازتعريفي است كه در اين ظرفيت 

اتفاق مي افتد. 
اگر اتفاق نيفتد چه؟

ما دائماً اين احساس را خواهيم داشت كه اگر خواستيم هيئت انقلابي 
باش��يم دو ش��عر انقلابي بخوانيم كفايت خواهد كرد، در حالي كه ما 
مي توانيم كل ظرفيت را در اختيار انقلاب قرار دهيم. منبر و دكور چه 

مفهومي را مي خواهد به مخاطب الق��ا كند. اين مخاطب بعد از اينكه 
از اينجا بلند شد و رفت تا هفته ديگر كه مي خواهد بيايد چه تغييري 
در سبك زيسته او ايجاد كرده اي؟ اين تعاليم با خانواده و شغل او چه 
نسبتي پيدا مي كند؟ اما اگر ش��ما آن فرد را همان فرد منفعت گراي 
قبلي تحويل دادي و گفتي خب عزيزم! ش��ما در اين هفته دو ساعت 
هم به هيئت بيا و گريه كن � من نمي خواهم بگويم اين بد است � اما 
مس��ئله ما را حل نمي كند. تو بايد كاري كني كه بعد از روضه و منبر 
سبك زيسته او تغيير كند. در اين صورت است كه روضه و منبر تغيير 
مي كند، يعني مخاطب با يك جهان بيني روش��ن تر و وسيع تر همه 

چيز را مي بيند. 
در واقع با اين نگاه ما از يك دين�داري زمان مند بيرون 
مي آييم، يعني من در فلان محدوده زماني س�راغ فلان 
مناسك مي روم و وقتي از آن حيطه زماني بيرون مي آييم 

ارتباطم با عالمَ معنا قطع مي شود. 
بله، سبك زيسته شما بايد با اين مبارزه نسبت پيدا كند كه تو كجاي 
اين مبارزه خير و شر هستي. اگر بگوييد اين چنين نگاهي لازم نيست 
معناي اين حرف اين است كه عبوديت يك سري اعمال فردي است. 
اين خيلي تقرير خطرناكي از ماجراي دينداري است كه مي تواند در 
هيئت هم وارد شود و آن را تبديل به هيئت سكولار كند. هيئتي كه 
غايتش صرفاً ارتباط شخصي به حسين بن علي شهيد در ساليان دور 
است، در صورتي كه گريه بر امام شهيد، گريه بر مبارزه،قيام و نصرت 
اس��ت و اين بايد تمام زندگي فرد را پوشش دهد. حاكميت خدا روي 
زمين از ابتدا همراه با يك مبارزه در دنيا عجين بود و اين يعني تمام 

زندگي شخص بايد نسبتي با اين مبارزه پيدا كند. 
امام تعبير جالبي دارند و مي فرمايند اگر اين هيئت ها و به سر و سينه 
زدن ها نبود و قرار بود اس��لام دست خش��كه  مقدس ها بيفتد كه سر 
سجاده نماز بنش��ينند و تس��بيح بچرخانند و زيارت عاشورا بخوانند 
چيزي از اين اسلام نمانده بود. اين يك معنايي دارد و معناي اين حرف 
آن است كه دين يك ظرفيت اجتماعي است وگرنه اگر دين يك سري 
اعمال فردي بود خب بايد خانه ات مي نشستي و در همان كنج عبادت 
مي كردي، در حالي كه ما به اقامه مناسك دعوت شده ايم. از اين زاويه 
تجمع، بازتقري��ر ديگري دارد كه دوباره آن را باي��د زنده كرد و وقتي 
زنده مي كنيد برنامه تغيير مي كند. من مي گويم هيئت، ترمينال رفت 
و آمد آدم ها نيس��ت. اين ها يك مدلي از زندگي اجتماعي با همديگر 

تعريف مي كنند. 
يك وقتي ما يك س�ري آدم هاي تئوري�ك داريم كه بر 
اساس نظريه صحبت مي كنند. يك وقتي فردي داريم كه 
وارد بطن كار شده و عيناً و عملًا ماجرا را ديده است. يك 
وقت مي گوييم نوجوان هاي ما آنچنان كه تصور مي شود 
دين گريز نيستند، اگر هم گريزي است گريز از آن نگاه 
متصلب ماست. يك وقتي نه شما وارد بطن كار مي شويد 
و با اين نوجوان ارتب�اط برقرار مي كني�د و آرام آرام در 
جريان يك كار عملي و عيني متوجه مي ش�ويد كه مثلًا 
ما چه ظرفيت هايي داريم. من مي خواهم از تجربه زيسته 
و عيني خودتان بگوييد. گاهي در جريان اين فعاليت ها 
زاويه دي�د ما به يك نس�ل اصلاح مي ش�ود ي�ا متوجه 

ظرفيت هاي شگفتي مي شويم. 
ببينيد ما ديدمان را به تبليغ بايد عوض كنيم. ما در انقلاب اسلامي در 
مرتبه اقامه هستيم، نه مرحله بيان. ما راهي نداريم جز اينكه در متن 
زندگي آدم ها قرار بگيريم و با آنها زندگ��ي كنيم نه اينكه بيان كنيم 
و برويم. هويت تبليغ ه��م كه در آيات ما وج��ود دارد و براي طلبه ها 

برمي شمارند همين هويت اقامه است مهم ترين مشكل ما در ارتباط 
با نوجوان ها محدود شدن به بيان است. مثلًا منِ طلبه را مي فرستيد، 
فرض كه من هفته اي يا ماهي يك بار بلند شوم بروم يك مدرسه و 10 تا 
شبهه را هم جواب دهم. خب آن نوجوان از همان آغاز به من از پشت 
يك عينك نگاه مي كند. اما اگر همين طلبه مداومت داشته باشد و سر 
صحنه زندگي و مشكلات نوجوان در همان مدرسه باشد ماجرا متفاوت 
مي شود. من به شما مي گويم سخت ترين بچه ها نرم ترين مخاطب هايي 
هس��تند كه حرف خدا را باور دارن��د. من اين را با گوشت،پوس��ت و 

استخوان لمس كرده ام. روايت هم اين را تأييد مي كند. 
سخت ترين بچه ها نرم ترين آنها هستند. يعني چه؟

من روايت اين عبارت را بگويم. يكي از اصح��اب امام صادق)ع( رفت 
بصره و برگشت. حضرت فرمودند: چه خبر؟ آن صحابه گفت وضعيت 
َّهُم أسرَعُ إلى كُلّهِ  خيلي بد است. حضرت فرمود: عَليَكَ باِلَحداثِ فَإنِ

خَيرٍ /
جوانان را درياب، زيرا كه آنان سريع تر به كارهاى خير روى مى آورند. 
يعني برو س��راغ نوجوان ها و جوان ها. اينها حرف ما اهل  بيت را باور 
مي كنند. مهم ترين ويژگي نوجوان، باورپذيري اوس��ت. وقتي كه در 
هيئت گريه مي كند � حالا يك گناه كوچك كرده است � واقعاً احساس 
شرم دارد. كافي است مجموع نيازهاي يك نوجوان را در نظر بگيريد، 
اگر نوجوان بودي احتمالاً چطور مي انديشيدي، چطور فكر مي كردي؟ 
ما به اين جمع بندي رس��يديم ك��ه اگر بخواهيم ي��ك محيط جامع 
تربيتي درست كنيم بايد بياييم غالب نيازهايي كه او دارد را در همين 
ظرفيت فراهم كنيم. ما اينجا در هيئت زوارالزهرا اين ظرفيت علمي 
را فراهم كرديم. بين بچه هاي اينجا كساني هستند كه قبولي مدارس 
تيزهوشان، نمونه دولتي و دانشگاه هاي درجه يك هستند. اين سبك 
از نوجوان ها دور هم دارند بزرگ و اهل تخصص مي شوند، بنابراين آنها 
ديگر هيچ گاه ديگر دوگانه علم و دي��ن را باور نمي كنند. اين نوجوان 
لحظه به لحظه در بستر يك جريان ديني، ظرفيت علمي خودش را بالا 
مي برد و حتي مدال المپياد مي گيرد. مثلًا قبولي شريف را مي گيرد. در 

چه ظرفيتي؟ در ظرفيت هيئت و به وسيله چه كسي؟ با آدم هايي كه 
اين مسير را طي كرده اند. اين اتفاق، اعتماد خانواده ها و نوجوان ها را به 
هيئت هاي مذهبي ما زياد مي كند و همين قضيه در بقيه ساحت هاي 
معرفتي، انديشه اي، اخلاقي، ورزش��ي، جسمي و بصيرتي هم صدق 
مي كند. اگر شما توانستي اين ابعاد مختلف را تنظيم و تبديل به يك 

سبك زيسته كني يعني كار را به سرانجام رسانده اي. 
دراين صورت اصلًا جايگاه هيئت در قياس با يك مدرسه 

كجاست؟
ببينيد جايگاه هيئت مثل مدرسه هاي رايج نيست. مدرسه به صورت 
ناخودآگاه در پارادايم ذهني ما اصالتي دارد. مثلًا نمي تواني مدرس��ه 
نروي. نمي تواني امتحان مدرس��ه را ناديده بگي��ري، در ضمن پيش 
شرط ذهني خانواده اين است كه هر چيزي كه با مدرسه در تضاد باشد 
بايد كنار برود چون مدرسه اولويت است. حرف درستي هم است. اما 
نكته مهم اينجاست كه شما به عنوان يك هيئت، مدرسه نباشي اما در 
عمل به اولويت يك دانش آموزت تبديل شوي. دقت مي كنيد؟ طرف 
حس كند كه اگر نيايد تكه مهمي از زندگي خود را از دست مي دهد. 
اين همان نقطه تبليغي ماس��ت كه وجود دارد. من وقتي به نوجوان 
مي گويم درس بخوان نمي گويم درس بخوان پولدار شوي، مي گويم 
درس بخوان چون ما در اين مبارزه به درس تو نياز داريم. تو بايد بشوي 
شهيد شهرياري، تو بايد بشوي شهيد چمران. من به او مي گويم برو 
ورزش نه به خاطر اينكه بدنت فلان و فلان شود چون ما به سلامت تو 

در مسير مبارزه نياز داريم. 
همان س�خن امام علي)ع( كه يارب ق�و علي خدمتك 

جوارحي. 
بله، با همان مدلي ك��ه در هيئت گريه مى كند ب��ا همان مدل درس 
مي خواند، با همان مدل ورزش مي كند و بعد همه اينها را در زيستن 
با تو تجربه مي كند. اين نوجوان كه با ما مي آيد هفت، هشت سال با ما 
زندگي مي كند. قطعاً ما تبديل به خانواده ايماني مي شويم. اين همان 

ولايت اجتماعي مؤمنانه است كه عرض كردم. 
در واقع آن آيه انما المومنون اخوه، تجسم پيدا مي كند. 
حضرت مي فرمايد: اتقّوا الّل، و كونوا إخوة ب��ررة، متحابيّن في الّل، با 
هم بده بستان كنيد. متواصلين به همديگر وصل شويد. متراحمين، 
مجراي رحمت ش��ويد. بعد مي گوي��د: فتذاكروا امرن��ا فحيوه. دقت 
مي كنيد؟ همه اين خصايص و اين بركات در س��اختار هيئت است. 
من معتقدم اگر ما با نوجوان هايمان صادق باشيم هيئت امام حسين 
در زندگي او ظاهر خواهد ش��د. اگر ما كنار اين نوجوان ها باش��يم و 
ظرفيت هاي فوق العاده آنها را ببينيم با همين ها مي ش��ود بسياري از 
كارهاي بزرگ را انجام داد. تصور ما از هيئت چيست؟ تصور ما از هيئت 
نوجوانانه چيست؟ تصور ما اين است كه هيئت نوجوانانه جايي كم تر 
جدي با شلوغ و پلوغي نوجواني است، جايي كه شايد بعضى مداح ها، 
شأن خود را با حضور در آنجا مخدوش نمي كنند. من مي گويم بالاترين 
ظرفيت اجرايي و معنوي در اختيار نوجوان هاست. دقيقاً اتفاقي كه 
در جنگ افتاد. شما ميانگين سني شهداي ما را در جنگ ببينيد. زير 
20 سال است. فرماندهان شما چند س��ال دارند؟ 22 ،23و24 سال. 
امروز تمام اتفاقات هيئت زوارالزهرا از خريد تا اجرا با نوجوان ها انجام 

مي شود. 
يعني اين طور نيست كه بگوييم يك عده مسئول دارند 

تصميم گيري مي كنند. 
بله، نوجوان در جريان تصميم سازي، اجرا و تأمين مالي بايد حضور 
داشته باشد. در اين صورت است كه نوجوان خودش، خودش را باور 
مي كند. گاهي اوقات10 نوج��وان ما در همين هيئت، س��فره داري 
كرده اند. كافي اس��ت ش��ما به آن10نوجوان بگوييد چ��ه برنامه اي 
دارد. خ��ودش طراح��ي مي كند، خ��ودش انجام مي ده��د، خودش 
پخت  وپزمي كند و مهمان دعوت مي كند و پذيرايي مي كند. اين يك 

پك و بسته است. 

گفت وگوی »جوان« با حجت الاسلام رضا كريمي، مؤسس هيئت زوارالزهرا 

نیاز به ظرفیت شناسی جدید از »هیئت« داریم

امروز به لطف خدا چهار شعبه برادران و خواهران 
در تهران و ق�م داريم و درصدد راه اندازي ش�عب 
ديگر هس�تيم. هزار دانش آموز فعال داريم، 4 – 3 
هزار مخاط�ب داري�م و تقريباً مي ش�ود گفت در 
همين جش�نواره »هواي ن�و« كه امس�ال برگزار 
ش�د در بخش هيئت و نوج�وان، هيئ�ت و جهاد، 
هيئ�ت و ورزش، هيئ�ت و تش�كيلات، مديريت 
فرهنگي هيئت به عنوان مجموعه برتر ش�ناخته 
ش�د. در اين مدت ش�ايد10 ي�ا12  اس�تان آمدند 
الگوبرداري كردند و ما با هم متصل هستيم. امروز 
گروه هاي طلبگي از خارج كش�ور كه دنبال چنين 
س�اختارهايي هستند از عراق، س�ودان و جاهاي 
ديگر مي آيند ك�ه از اين رويه الگوب�رداري كنند

تو مي خواهي زن و بچه ات را تا ابد داشته باشي؟ با 
زن و بچه ات هم بر مبناي درد امام سلوك كن و آنها 
را هم به اين فضا بكش، وقتي م�ا در اين مدار قرار 
گرفتيم آن وقت خانمي كه در خانه آشپزي مي كند 
نمي گويد  اي بابا! خس�ته ش�دم. ق�رآن مي گويد: 
ءُ يوَْمَئِذٍ بعَْضُهُمْ لبَِعْضٍ عَدُوٌّ. آن دوستان جان  الْأَخِلَاّ
كه براي همديگر در دنيا مي مردند در قيامت دشمن 
همديگرند. در ادامه مي گويد الّا المتقين، مگر كساني 
كه رفاقت آنها با هم بر مبناي تقوا بوده باشد. يعني 
شما نگاه كنيد در دنيا قرار نبوده گوشه اي عبادت 
داشته باشي، قرار بوده زندگي توحيدي داشته باشي

مهم ترين مشكل ما در ارتباط با نوجوان ها محدود 
شدن به بيان اس�ت. مثلًا منِ طلبه را مي فرستيد، 
فرض كه من هفت�ه اي يا ماهي يك بار بلند ش�وم 
بروم يك مدرسه و 10 تا ش�بهه را هم جواب دهم. 
خب آن نوجوان از همان آغاز به من از پش�ت يك 
عينك نگاه مي كند. اما اگ�ر همين طلبه مداومت 
داشته باشد و سر صحنه زندگي و مشكلات نوجوان 
در همان مدرس�ه باش�د ماجرا متفاوت مي شود. 
من به شما مي گويم س�خت ترين بچه ها نرم ترين 
مخاطب هايي هس�تند كه حرف خدا را باور دارند. 
من اين را با گوشت،پوست و استخوان لمس كرده ام

تصور م�ا از هيئ�ت چيس�ت؟ تصور م�ا از هيئت 
نوجوانانه چيس�ت؟ تصور ما اين اس�ت كه هيئت 
نوجوانان�ه جايي كمتر ج�دي با ش�لوغ و پلوغي 
نوجواني اس�ت، جايي كه ش�ايد بعضی مداح ها، 
ش�أن خود را با حضور در آنجا مخدوش نمي كنند. 
من مي گويم بالاترين ظرفيت اجرايي و معنوي در 
اختيار نوجوان هاست. دقيقاً اتفاقي كه در جنگ 
افتاد. شما ميانگين سني ش�هداي ما را در جنگ 
ببينيد. زير 20 سال است. فرماندهان شما چند سال 
دارند؟ 22 ،23و24 سال. امروز تمام اتفاقات هيئت 
زوارالزهرا از خريد تا اجرا با نوجوان ها انجام مي شود
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